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راهکار شهرداری برای پرداخت بدهی هایی که کنتور می اندازد

نگرانی از ارزان فروشی اموال شهر
نورا حســینی: فروشگاه شهروند و شهر آفتاب مدت هاســت در لیست فروش شهرداری تهران قرار دارند. روز گذشته نیز شورای شــهر تهران یک فوریت لایحه ای را به تصویب رساند که 
براســاس آن بخشی از سهام تعدادی از شرکت های تابعه شهرداری تهران جهت تسویه بدهی به بانک ها واگذار شود. شرکت های پیشنهادی شهرداری مؤسسه همشهری، فروشگاه های 
شــهروند، شهر آفتاب و سهام ۶٫۲ درصدی شهرداری در فروشگاه های زنجیره ای رفاه بود. در شــورای پنجم مصوب شد که سهام شرکت های همشهری و شهروند در بورس ارائه شود اما 
در لایحه جدید شــهرداری درخصوص نحوه واگذاری سهام سکوت شده بود. بخشی از اعضای شورای شهر تهران با یک فوریت واگذاری سهام این شرکت ها مخالف بودند و معتقد بودند 

این لایحه نیاز به کار کارشناسی دارد اما موافقان فوریت هم معتقد بودند بدهی های شهرداری در حال کنتورانداختن است و باید پرداخت بدهی ها به بانک ها زودتر تعیین تکلیف شود.
فروش فروشــگاه شهروند و شــهر آفتاب نخستین بار در مهر سال ۹۵ در یکی از جلسات یکشــنبه شورای شهر چهارم که آن روزها بدون مســتمع و بدون حضور رسانه ها برگزار می شد، 
مطرح شــد. این تصمیم در جریان بررســی لایحه «اصلاح جزء یک و شــش بند (الف) و بند (ج) تبصره ۲۷ مصوبه بودجه ســال ۹۵ شــهرداری تهران» گرفته شد. به موجب اصلاحیه 
انجام شــده مقرر شــد ۶۰ درصد سهام فروشــگاه های شــهروند و مدیریت بهره برداری از مجموعه نمایشگاهی شــهر آفتاب بابت بدهی های معوقه شــهرداری تهران (در قالب تهاتر)

 به بانک شهر واگذار شود.

 یادآوری یک تصمیم قدیمی  .
آن زمــان رحمــت االله حافظی یکــی از اعضــای منتقد این 
مصوبه به رســانه گفت: واقعه تلــخ و ناگواری بود که در اصل 
این تصمیم به تاراج دادن اموال عمومی و شــهر بود و معتقدم 
با این تصمیم، برگ ســیاهی در کارنامه شورای چهارم ثبت شد 
و قطعا آیندگان درباره این اتفــاق قضاوت خواهند کرد، چراکه 

خیانت بزرگی رخ داد.
به اعتقــاد او حاصل این تصمیم کســب درآمدهای ناپایدار 
از محل فروش شــهر اســت و به درآمدهای غیرنقد که بخش 
غیرشفاف بودجه شهرداری محسوب می شود، افزوده می شود.

به گفته او شــهر آفتاب نیز چشــم امید مردم بود که پس از 
سال ها سرمایه گذاری سرانجام فاز اول آن راه اندازی شد و مردم 
امید و انتظار داشــتند که به عنوان سرمایه مردمی توسعه پیدا 
کند، اما متأســفانه صددرصد شهر آفتاب را برای فروش عرضه 
کردنــد. مخالفان این مصوبه این تصمیــم را عجولانه و ناپخته 
توصیف کردند. مدیر کل وقت نظارت بر بانک ها در بانک مرکزی 
هم درخصوص واگذاری فروشــگاه شهروند و شــهر آفتاب به 
بانک شــهر بابت بدهی های شــهرداری اعلام کرد که واگذاری 
دارایی های شــهری به بانک شــهر باید براســاس قانون انجام 
شــود و معاونت نظارتی بانک مرکزی با هرگونه تخلف برخورد 
می کند. با تغییر مدیریت شــهری این درخواست دیگر در لایحه 

بودجه تکرار نشد.
 پرونده واگذاری شهروند و شهر آفتاب بسته شد  .

سمیع اله حسینی مکارم، معاون وقت مالی و اقتصاد شهری 
در نخســتین نشســت خبری خود اعلام کرد کــه در دوره جدید 
بنایی برای فروش و واگذاری مجموعه شــهر آفتاب و فروشگاه 
شــهروند به بانک شــهر نداریم و این در حالی اســت که بابت 
بدهی های گذشته شهرداری تهران، مدیریت شهری باید سالانه 

هفت هزار میلیارد تومان سود به بانک ها بپردازد.
هرچند در ســال های پایانی شــورای پنجم دوباره شهرداری 
پیشــنهاد فروش شهروند و شهر آفتاب را مطرح کرد اما شورای 
شــهر تهران آن را از لیست املاک  فروشی شهرداری خارج کرد 
و مصوب کرد که ســهام شرکت شهروند و همشهری در بورس 

عرضه شود.
 بدهی ۳۸ هزار میلیاردی شهرداری به بانک شهر  .

روز گذشــته در صحن علنی شــورای شــهر تهــران دوباره 
واگذاری ســهام برخی از شرکت های شــهرداری برای پرداخت 
بدهی هــا شــهرداری مطرح شــد. مهدی چمــران، در توضیح 
لایحه شــهرداری تهران گفت: شــهرداری تهران لایحه ای را به 
صورت یک فوریت به صحن شــورا آورده که بر اساس آن مجوز 
می خواهند تا ســهام چهار شرکت یعنی همشــهری، شهروند، 
فروشــگاه رفاه و شــهر آفتاب را به بخــش خصوصی در ازای 
بدهی های بانکی شــان واگذار کننــد. او با بیــان اینکه در دوره 
چهارم شــورای شهر تهران نمایشگاه شــهر آفتاب و شهروند را 
به ازای پرداخت بدهی به بانک شــهر واگذار کردیم اما در دوره 
قبــل اعضای شــورا آن را پس گرفته و قــرارداد را به هم زدند، 
گفــت: این واگذاری ها به علت پرداخت بدهی ها بود، چراکه در 
آن زمــان مبلغ بدهی ما به بانک ۵۰۰۰ میلیــارد تومان بود، اما 

حالا این عدد به ۳۸ هزار میلیارد تومان رسیده است.

 بدهی ۵۰ هزار میلیاردی شهرداری به بانک ها  .
فروزنده معاون مالی شــهردار تهران هم با بیان اینکه ما دو 
هــدف را در این لایحه دنبال می کنیم، گفــت: ما علاوه بر آنکه 
به دنبــال کاهش تصدی گری شــهرداری در راســتای افزایش 
بهره وری و اصلاح ســاختارها هســتیم، می خواهیم بدهی های 
بانکی مــان را نیز با این روش کاهش دهیــم؛ چراکه ما ۵۰ هزار 
میلیــارد تومــان به بانک ها بدهــی داریم که ۳۰ هــزار میلیارد 
تومــان آن اصل پول و ۲۰ هزار میلیارد ســود آن اســت که اگر 
این لایحه به تصویب برســد، می توانیم هر چه سریع تر نسبت به 
عملیاتی کردن استمهال وام ها اقدام کنیم. یکی از سیاست های 
جدی ما این اســت که بخشــی از سهام نمایشــگاه شهر آفتاب 
را به شــرکت نمایشــگاه ها واگذار کنیم که اگــر این اتفاق بیفتد 
نمایشــگاه ها به شهر آفتاب منتقل می شــوند، ۳۸ هزار میلیارد 
تومــان به بانک شــهر بدهی داریم و در مناطــق نیز بدهی مان 
به پیمانکاران هشــت هــزار میلیارد تومان اســت که در بخش 
غیرنقد پرداخت می شــود که هفت هزارو ۵۰۰ ســند آماده شده 
که یــا به صــورت تهاتر یا به صــورت نقدی بدهی هایشــان را 

پرداخت کنیم.
در ادامــه مهدی عباســی درمورد این لایحه گفــت: در این 
شرایط تورمی اینکه ما تسویه حساب کنیم یا بدهکار بمانیم جای 
سؤال اســت و بهتر است که شــهرداری گزارش دقیقی در این 

خصوص به ما بدهد.
علی اصغــر قائمی نیز افزود: بهتر اســت که دارایی های این 
شــرکت ها و ارزش گذاری آن هم به نرخ روز شــود تا ما بدانیم 
کــه در مورد چه مقدار پول صحبــت می کنیم. هرچند به نظرم 
از آنجایــی که این پروژه ها مشــارکتی بوده اند باید ارزش گذاری 

دقیق باشد.
حبیب کاشــانی نیز در واکنــش به این لایحــه تصریح کرد: 

ممکن اســت با ایــن لایحه برخی تصــور کنند که شــهرداری 
ورشکســته شده اما در شــورای چهارم نیز در این موضوع وارد 
شدیم و بهتر است از آنجا که می خواهیم برای ۱۵ هزار میلیارد 

تومان تصمیم گیری کنیم وقت بیشتری به شورا داده شود.
ناصــر امانــی نیز در این بــاره گفت: مــا نمی دانیم مجموع 
بدهی های شهرداری چقدر است و میزان سودی که از تأخیر در 
پرداخت بدهی ها هم پرداخت می شــود باید مشخص شود تا با 

یک جمع بندی ببینیم که این لایحه تا چه میزان اثرگذار است.
مهدی چمران در واکنش به این ســخنان افزود: بهتر اســت 
هر چه ســریع تر این لایحه را بررســی کنیم؛ چراکه هم بررســی 
بودجه ســال آینده و هم بررسی برنامه توســعه را داریم و اگر 
ظرف مدت دو هفته این لایحه بررســی نشــود موکول به چند 

ماه آینده می شود.
وی با بیان اینکه من با واگذاری ســهام فروشگاه رفاه موافق 
نیستم، گفت: شهرداری تهران در فروشگاه رفاه ۶.۲ درصد سهم 
دارد که ناچیز است و معمولا نیز سودش را شهرداری در قالب 
بن هایــی به اعضا می داد و در مورد همشــهری نیز باید کمتر از 
۵۰ درصد ســهامش واگذار شود تا مدیریت در اختیار شهرداری 
باقی بماند، چراکه سیاست های خاصی را دنبال می کند. سروری 
هــم به عنوان موافــق یک فوریت این لایحــه گفت: بدهی های 
شــهرداری در حال کنتورانداختن است و لازم است این لایحه با 

فوریت تعیین تکلیف شود.
نهایتا اعضای شورای شهر یک فوریت لایحه شهرداری تهران 
در مورد مجوز واگذاری بخشــی از سهام تعدادی از شرکت های 
تابعه شــهرداری تهران جهت تســویه بدهی بــه بانک ها را به 
تصویب رســاندند که بر این اســاس اجازه داده می شود بخشی 
از سهام شهروند، همشهری، نمایشــگاه آفتاب و فروشگاه رفاه 

جهت تسویه بدهی به بانک ها واگذار شود.

 ارزان فروشی نکنید  .
بهــروز شــیخ رودی؛ معاون محاســبات و پایــش عملکرد 
شــورای پنجم در خصوص لایحه شــهرداری به «شرق» گفت: 
 مولدســازی دارایی های شهرداری و واگذاری سهام شرکت های 
وابسته به شهرداری و خروج شهرداری از تصدی گری با رعایت 
قانــون و رعایت شــفافیت در مراحل قیمت گــذاری و واگذاری 
سهام امری پســندیده است. دارایی های شرکت های همشهری، 
شهروند، شهر آفتاب و... از محل عوارضی که شهروندان تهرانی 
پرداخته اند به وجود آمده است و در فروش سهام این شرکت ها 
نباید شــرایط ارزان فروشی یا اختصاصی سازی به بهانه واگذاری 

فراهم شود.
وی ادامه داد : شورای شهر دوره چهارم درباره واگذاری سهام 
شرکت های شهروند و شهر آفتاب به بانک شهر مصوبه ای دارد 
که به علت حساسیت های شهروندان و... عملیاتی نشد. پس از 
آن شورای پنجم با تصویب مصوبات متعددی شهرداری تهران 
را ملزم به عرضه ســهام شرکت شهروند و همشهری در بورس 
کرد و برای فراهم کردن مقدمات در خردادماه ۱۴۰۰ اساســنامه 
شــرکت خدماتی کالای شــهروند را مطابق با اساسنامه نمونه 
ســازمان بورس اوراق بهادار تصویب کــرد، همچنین در بودجه 
شــهرداری برای آماده ســازی شرایط مؤسســه همشهری برای 
عرضه ســهامش در بورس ردیف بودجه مشخصی را تصویب 
کرد، اما کار به علت پایــان دوره پنجم ناتمام ماند؛ اما امروز در 
لایحه ای که شــهرداری تهران برای اخذ مجوز واگذاری بخشی 
از سهام شرکت های وابســته خود برای تسویه بخشی از بدهی 
شهرداری به شــورا ارائه کرده است اصلا ما نشانی از اینکه این 
سهام در شرایط شفاف و با اســتفاده از سازوکار سازمان بورس 
یا فرابورس عرضه شــود نمی بینیم، اینکه شــهرداری املاکش 
را در بورس می فروشــد، حتی ضایعات فلــزی را در بورس کالا 

عرضه می کنند و به آن افتخار می کنند  اما در واگذاری بخشی از 
دارایی مردم تهران در شرکت های وابسته به طور دقیق مشخص 
نمی کنند چند درصد ســهام و با چه سازوکار قیمت گذاری قرار 
است واگذار شود و یک دفعه یادشــان می رود که بورس وجود 

دارد و شفافیت لازم است، جای تأمل بسیاری دارد.
شــیخ رودی تأکید کرد:  مطابق قانون اعضای شــورای شهر 
به عنوان نمایندگان مردم در برابر حســن اداره مالی شــهرداری 
و رعایت حقوق مالکانه شــهروندان تهرانی در عرضه سهام این 

شرکت ها مسئول هستند.
 میزان سهام واگذاری شفاف شود  .

علی اصغــر قائمی یکــی از اعضایی که با فوریت بررســی 
این لایحه مخالف بود، درباره ســکوت این لایحه درمورد نحوه 
واگذاری ســهام شــرکت های پیشنهاد شــده بــرای واگذاری به 
«شــرق» گفت:  دلیل اینکه برخی از اعضا از جمله من در صحن 
شورای شــهر با یک فوریت این لایحه مخالفت کردیم، پرداختن 
بــه همین جزئیات بود  که با تدبیری که آقای چمران کردند قرار 
شــد یک فوریت تصویب شود و اگر کمیسیون های تخصصی در 
یک بازه یک هفته ای به نتیجه نرسیدند، فرصت داشته باشند که 

بیشتر بررسی کنند.
وی ادامــه داد :  پیشــنهادی که شــهرداری در لایحه مطرح 
کرده، این است که بخشی از سهام این سه شرکت را تا حدی که 
اختیارات مدیریتی شــهرداری گرفته نشود، به بخش خصوصی 
واگذار کند، اینکه چگونه واگذار شود، از کانال بورس واگذار شود 
یا روش دیگری مشــخص نیست که طرح آن در صحن ورود به 

لایحه محسوب می شد.
قائمی ادامه داد : تلقی این اســت که ۴۹ درصد سهام بیشتر 
واگذار نشــود اما نیاز به بررســی حقوقی دارد، آن طور که اطلاع 
دارم، دست کم باید ۶۷ درصد سهام برای شهرداری باقی بماند 
تا مدیریت افزایش ســرمایه در اختیار شهرداری باقی بماند اگر 
بیش از ۳۳ درصد ســهام واگذار شود، براســاس قوانین جاری 
قانون تجارت طرف مقابل می تواند درخواست افزایش سرمایه 
کند و اگر شــریکش نتواند تأمین مالی کند، سهام غالب به طرف 
مقابل خواهد رسید و ممکن اســت اختیارات شهرداری در این 
شرکت ها کاهش پیدا کند. این موارد بحث هایی است که باید در 
جلسات تخصصی کمیسیون ها مورد توجه و بررسی قرار بگیرد، 
به خصوص کمیســیون برنامه و بودجه، در این جلسه مصوبه ای 
نداشتیم، تنها  اصل مسئله را پذیرفتیم اما شکل، شیوه و جزئیات 

و توجه به مصوبات قبلی مرتبط مورد توجه قرار می گیرد.
 تأکید بر واگذاری سهام در بورس  .

ناصــر امانی یکی دیگر از اعضای شــورای شــهر تهران که 
با بررســی فوری این لایحه مخالف بود هم به «شــرق» گفت : 
براســاس مصوبه قبلی شــورای پنجم همشــهری و شــهروند 
باید از طریق بورس واگذار شــوند، اگر ما  قرار اســت تغییری در 
نحوه واگذاری بدهیم، باید در متن لایحه به آن توجه را داشــته 
باشــیم که هنوز وارد بررســی متن لایحه نشــده ایم. شهرداری 
هــم از ابتدای این دوره تلاش می کند شفاف ســازی انجام دهد 
و تأکید دارد یک ملک کوچــک آپارتمانی حتما از طریق بورس 
واگــذاری اش انجام شــود و ما نیــز بر شــفافیت قیمت گذاری

تأکید  می کنیم.

دوشنبه
۳۰آبان ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۲۶

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه 
سودوکو
سودوکو Sudoku یك واژه ترکیبي 
ژاپني به معناي عددهاي بي تکرار 
است و امروزه به جدولي از اعداد 
گفته مي شود که به عنوان یك 
سرگرمي رایج در نشریات کشورهاي 
مختلف به چاپ مي رسد. 

شهر در مرکز چین ۱۰- رشته باریک- عنوان جنگ هایی که 
پیامبر(ص) شخصا در آن شرکت داشت- از جنس چوب 
۱۱- ایجاد بی نظمی- به اماکن متبرکه رفتن- ساز شکسته 
۱۲- ریــگ نرم- بدن- بخش معرفی عناوین و موضوعات 

کتاب ۱۳- بندری در اوکراین- کاشف الکل- کارها ۱۴- در 
اثر کاهش موقت جریان خون به مغز اتفاق می افتد- قهوه 
فوری- از رســته های نظامی ۱۵- نان شــب مانده- دانش 

خداشناسی و شناخت ادیان- قدیمی افقی:
 ۱- گنجــه لباس- آشــکار- خواهــان ۲- گیاهی- 
آلبومــی بــا آواز ســالار عقیلی ۳- تخت پادشــاهی- 
نیروبخــش- بهشــت ۴- از شــاخه های تخصصــی 
پزشــکی- محل نگهداری گوســفندان- یک صدم دلار
 ۵- از واحد هــای ســنتی وزن- در دوره ساســانیان به 
دهستان می گفتند- لاستیک یدکی ۶- شهری کویری در 
خراسان رضوی- از روی قاعده و قانون- ویتامین انعقاد 
خون ۷- سوره مورچه- آشــنایی- سریع ترین نوع شنا 
۸- مــدارک- بخشــندگی- شــترگاوپلنگ ۹- چهارپا- 
صیــاد- آفرین ۱۰- صدای گوســفند- ایوان عبرت- به 
 انــدازه لازم ۱۱- دادباختــه کیفــری- پرنده ای شــبیه 
بوقلمــون- آهار ۱۲- شــیمی کربن- فاقــد جذابیت- 
نقاشی روی شیشه ۱۳- به جا آوردن- روحانی یهودی- 
ماهی فــروش ۱۴- داســتانی از جک لندن، نویســنده 
آمریکایی- ستایش شــده ۱۵- مژده- از تیم های فوتبال 

باشگاهی ایتالیا- گرو گذاشتن 
عمودی: 

۱- خسیس- خوش ترکیب- همسایه عراق و سوریه 
۲- واضح و آشکار- کهنه و فرسوده- عادت ۳- سکوی 
شــیرجه- بلندترین قله اســتان تهران- بسیار ضروری 
۴- اخمــو- نوعــی پارچه پنبــه ای- رهــاورد بیماری
۵- ساز اســتاد حسن کســایی- فرکانس- شیره انگور 
۶- برافراشــته- غذایــی از گوشــت چرخ کــرده و آرد 
نخودچــی- پــروردگار ۷- بدبختــان- ورزش برفی- 
سرپرســتی کســی را برعهــده گرفتــن ۸- یکبــاره- 
ساختمانی با تجهیزات ضروری برای تولید کالا- مارال 
۹-  شــعبه ای از نژاد ســفید- رویگر- پرجمعیت ترین 

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه
قانون هاي حل جدول سودوکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یك 
تا ۹ نوشته شود. بدیهي است که هیچ 
عددي نباید تکرار شود. 
۲- در هر مربع ۳×۳ اعداد یك تا 
۹ باید نوشته شود و در نتیجه هیچ 
عددي نباید تکرار شود.

 جدول ۴۳۶۹      طراح: بیژن گورانی
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 سودوکو ساده ۳۳۶۵

بازسازى واگن هاى مترو با قطعات قدیمى
تغییــرات مدیریتــی در حــوزه حمل ونقــل و ترافیــک 
شــهرداری تهران ادامه دارد. هفته گذشته، بهرام نکاحی، 
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی، برکنار و جلال بهرامی 
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهردار تهران با حفظ سمت 

برای سرپرستی شرکت واحد نیز حکم گرفت.
روز دوشــنبه نیــز در حکمی از ســوی شــهردار تهران، 
محســن هرمزی که پیــش از این به عنوان معــاون فنی و 
مهندسی شــرکت متروی تهران فعالیت می کرد، به سمت 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت راه آهن شهری تهران 
و حومه (مترو) منصوب  شد. در یک سال گذشته، علی امام 
و بعد مسعود درســتی که بعد از مدتی سرپرستی به تازگی 
حکم یک ســاله خــود را دریافت کرده بــود، مدیرعامل این 
شــرکت بودند. مسعود درستی از شــرکت مترو به شرکت 
بهره برداری رفت تا چهارمین مدیرعاملی باشــد که در یک  
ســال گذشــته بر صندلی مدیرعاملی شــرکت بهره برداری 
مترو نشسته است. پیش از درستی، علی عبداالله پور، مهدی 

شایســته اصل و حامد عباســی نامی که از ســوم شــهریور 
به عنوان سرپرســت این شرکت منصوب شده بود، عهده دار 
این مســئولیت ها بودند. روز گذشته جعفر تشکری هاشمی ، 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورای شهر تهران 
در تذکری نســبت به انتصابات صورت گرفته در شــهرداری 
تهــران گفت: بــرای چهارمین بار مدیر عامل شــرکت مترو 
تهران تغییر کرد و جالب است که طی یک سال گذشته این 
اتفاق افتاده و هر مدیری متوســط سه ماه در این مجموعه 
مشغول به کار بوده اســت. وی با طرح این پرسش که این 
مدیران چه ضعفی را داشــته اند که تا قبل از انتصابات فکر 
می کردیم این افراد بهترین هســتند اما با گذشت حدود سه 
ماه از فعالیت آنها اقدام به تغییر آنها شــده اســت، گفت: 
افرادی که در شرکت مترو منصوب می شوند همگی دارای 
دانش کافــی، تخصص و کارآمدی قابل توجهی هســتند و 
بنده با توجه به سمتی که در کمیسیون عمران و حمل ونقل 

شورای شهر تهران دارم، این موضوع را تأیید می کنم.

تشکری هاشمی با اشاره به اینکه حتی اگر بخواهیم یک 
بقالــی را راه اندازی کنیم، در یک بازه زمانی دو ســاله برای 
آن برنامه ریزی می شــود، گفت: این تغییر و تحولاتی که در 
مترو در بازه زمانی یک ســاله و تغییر چهار مدیر عامل انجام 
شــده، عجیب اســت. او با اشــاره به حادثه خط پنج مترو 
گفت: در این حادثه هفت واگن از روی ســوزن عبور کرده و 
واگن هشــتم از ریل خارج شده و شــاهد حادثه در این خط 
بودیم و بدون تردید این حادثه ناشــی از فرسودگی واگن ها 

بوده است.
وی با تأکید بر اهمیت نگهداشــت واگن ها و اورهال آنها 
گفت : متأســفانه با وجود اینکه ما در یک سال گذشته تأکید 
بر تأمین قطعات یدکی مترو داشته ایم اما هنوز این قطعات 
تأمین نشــده اند. جالب است بدانید که تاکنون حدود ۱۲ رام 
قطار اورهال شــده اند اما هنوز قطعات کهنه و قدیمی روی 
آن سوار نشده است و باید به فکر جان مردم باشیم؛ چرا که 

اگر اتفاقی در مترو رخ دهد، جبران ناپذیر است.
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